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glasilo K Pl za slovensko narodno manjšino
go

Problem avtonomne dežele 
Furlanija-Julijska krajina 
v odločilni fazi
Izjave predstavnikov strank in organizacij, ki 
delujejo med Slovenci v naši deželi

Problem ustanovitve dežele Fur- 
lanija-Ji iška krajina prehaja — kot 
kaže — v odločilno fazo. Nas Slo 
vence, ki živimo v pokrajinah, k? 
bodo pripadale novi deželi s poseb
nim statutom, ta problem še posebno 
fcanima. Zato je razumljivo, da po- 
•eka priprav na ustanovitev deželr 
ne moremo spremljati pasivno. Tu 
di od našega sodelovanja v teh pri 
Pravah, t.j. od naše aktivne udelešbe 
v borbah za ustanovitev dežele s po 
sebnim statutom, bo v veliki meri 
odvisno kakšen po posebni statut.

Ker je ta problem tako aktualen 
in ker živo zanima vso našo javnost 
smo naprosili predstavnike strank 
in organizacij, ki delujejo med SIo- 

° venci v naši deželi, naj objasnejo 
/fl svoje stališče, in še posebej, kako 
r'j hienijo, da je moč v tej fazi razviti 
3' akcije slovenske manjšine za avto- 
ia homno deželo. Izjave, ki smo jih pre- 
30 ielij objavljamo v celoti. Zato za 
i: hjih vsebino uredništvo ne prevze

tna nobene odgovornosti. Nekaj pa 
hioramo pripomniti, in to je, da so 
omenjene izjave po svoji vsebini si- 

, cer različne, toda iz vseh prevela 
eha sama želja, namreč, da bi po- 
sebni statut dežele dal Slovencem 
jiste pravice, ki nam pripadajo in 

jih predvideva tudi republiška 
fstava. Jasno pa mora biti, da nam 
teh pravic nihče ne bo dal, ampak 
?a j*h moramo z združenimi močmi 

1 *n v tesni povezanosti z italijanski
mi demokratičnimi množicami iz-

a bojevati.
j, Našemu vabilu so se radevolje od- 

’ ‘'vali sledeči slovenski predstavniki :

Marija BERNETIC, predstavni
ca Avtonomne tržaške federacije 

je na gornje vprašanje tako-le 
odgovorila:

''V tem trenutku, kò smo tik pred 
Začetkom razprave v parlamentu, 
i® važno predvsem, da se vse re- 
8ionalistične sile strnejo okrog 
vPrašanj, ki so najbolj pereča. Za 
Slovence je nujno potrebno, da 
Nastopajo enotno ne samo na vrhu, 
bač pa da mobilizirajo množice, da 
Postavijo odločne zahteve po vklju- 
citvi zadovoljivih določil o priz
nanju njihove enakopravnosti v 
Posebni statut dežele. Položaj terja, 
da se ne zavzemamo samo formalno 

takšen posebni statut, ki bo priz
naval Slovencem pravico do vse- 
stranskega obstoja in razvoja, pač 
Pa da tudi s konkretnimi ljudskimi 
^cijami podpremo boj, ki ga v 

Parlamentu, v deželi in v vsej Italiji
njujejo regionalistične, demokra- 
lcne in napredne sile. 
Komunistična partija se je vselej 

^sledno zavzemala ne le za obstoj, 
arveč tudi za vsestranski razvoj 

. genske narodne manjšine. Prav 
*° se bo odločno zavzemala za 
avice naše narodne manjšine se- 

j-. P ko je na dnevnem redu vpra- 
: nJe dežele s posebnim statutom.

Borila se bo za dosego priznanja 
popolne enakopravnosti Slovencev.

KPI je prva predložila osnutek 
posebnega statuta, v katerem so 
izražene težnje in zahteve sloven
skega prebivavstva, ki živi v Italiji.

Pripominjam tudi, da bi bilo 
umestno, da bi se predstavniki slo
venske skupnosti obrnili tudi na ne
katere druge vsedržavne politične 
stranke, zlasti na krščansko demo
kracijo in vztrajali v zahtevi, naj se 
vključijo v posebni statut konkretna 
določila o pravicah slovenske na
rodne manjšine in to po duhu in črki 
republiške ustave ter mednarodnih 
dogovorov. Iz izkušenj pa vemo, da 
demokratičnih, socialnih in drugih 
pravic nam nihče ne podarja. Zato 
se moramo za te pravice bojevati. 
In moramo jih izbojevati!»

Dr. JOŽE DEKLEVA, predsednik 
Slovenske kulturno gospodarske zve
ze je dal sledečo izjavo:

«Da dosežemo določene uspehe v 
tej akciji, pa tudi v kateri koli 
bodoči pobudi, je važno, da pred
stavniki manjšine nastopajo naj
manj s po vsebini enotnimi zah
tevami. V konkretnem primeru smo 
to dosegli s peticijo, ki so jo pod
pisale poleg vseh predstavnikov 
manjšine tudi nekatere kulturne or
ganizacije.

Bodoči koraki naj bi bili, da bi 
tri ali petčlanska delegacija, se
stavljena iz skupin podpisnic peti
cije obiskala predstavnike vlade v 
Rimu, pokrajinska in osrednja po
litična vodstva in jim podrobno o- 
brazložila ter utemeljila naše v pe
ticiji zelo skrčene zahteve. Če bi to 
naletelo na odpor iz katerega koli 
razloga ali če bi bilo za stvar bolj 
koristno, naj bi se predstavniki 
sporazumeli kje naj se skupno in 
kje ločeno nastopi.

Naloge medstrankarskega odbora, 
ki je pripravil peticijo, naj bi 
bile še:
a) pripraviti primerno dokumenta

cijo naših zahtev;
b) primerno usmerjati pismeno in 

ustno propagando;
c) organizirati še v teku tega mese

ca zborovanje slovenskih pokra
jinskih in občinskih svetovavcev 
Tržaškega ozemlja, goriške in vi
demske pokrajine, skupno s po
litičnimi in kulturnimi predstav
niki, ki naj bi izglasovali ustre
zno resolucijo in izvolili delega
cijo, da bi jo izročila vladi v 
Rimu ;

č) obstoječi medstrankarski odbor 
naj bi še razmislil, ali ne bi ka
zalo, da se organizira v primer
nem času množično zborovanje 
vseh Slovencev v Italiji.

Le s skrajnimi napori in enotnim 
nastopom bomo v konkretnih raz
merah dosegli pričakovane uspehe».

PETER SANCIN, občinski sveto- 
vavec PSI v Gorici, je dal sledečo 
izjavo;

«Ustanovitev dežele s posebnim 
statutom Furlanija-Julijska krajina 
zanima še posebej slovensko manj
šino v Italiji, ker vidi v novem sa
moupravnem organu predvsem mož
nost, da se končno formulirajo tiste 
določbe za ščitenje in razvoj etnične 
manjšine ob vzhodnih mejah repu
blike, ki jih Slovenci šakamo že 
vrsto let. Pričakujemo torej, da bo 
deželni statut vseboval v duhu čle
nov 3 in 6 ustave in mednarodnih 
sporazumov točne garancije za dr
žavljane slovenske etnične pripad
nosti.

Slovenske organizacije in politič
ne stranke so v zvezi z ustanovit- 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Dogodek tedna

Ponesrečen ameriški 
jedrski poskus

Poskus ZDA, da bi opravile pr
vo jedrsko razstrelitev v veliki 
višini se je izjalovil. Po načrtih 
strokovnjakov, naj bi bila raz
strelitev izvedena v višini 60 km. 
Jedrsko bombo naj bi v tako ve
liko višino ponesla raketa «Thor». 
Toda že nekaj minut po izstrelit
vi rakete so strokovnjaki za nad
zorovanje poleta opazili, da ne
kaj ni v redu z raketo, zato so 
jo uničili. Tisti del rakete, na 
katerem je bila pritrjena jedrska 
bomba, je padel v Tihi ocean.

Komisija za jedrsko energijo in 
obrambno ministrstvo v Washing- 
tonu sta kmalu zatem objavila 
skupno poročilo, ki pravi, da so 
raketo uničili iz varnostnih raz
logov, ker je nastala okvara na 
njej in ker je odpovedal kon
trolni sistem. Kaj se je zgodilo z 
jedrsko bombo? Tega zadevno po. 
ročilo ne omenja.

Vest o tem poskusu Američa
nov je močno vznemirila ves svet. 
Povsem upravičeno. Ta poskus bi 
namreč lahko povzročil nepoprav- 
Ijivo katastrofo, ki bi utegnila i- 
meti strahovite posledice za vse 
človeštvo. To je še en dokaz ka
ko daleč so že vojni blazneži in 
ciniki.

Ta ponesrečen poskus je še en
krat pokazal kako nevarno je 
lahkomiselno «igračkanje» z jedr
skim orožjem. Še enkrat se po
stavlja vprašanje: kaj bi se lah
ko zgodilo, če bi bile odpovedale

naprave za uničenje nosilne ra
kete v ozračju ali pa če bi se 
bila jedrska bomba razpočila v 
morju? Kaj bi se zgodilo če bi 
bila raketa poletela v drugo smer 
in bi se bomba razpočila na obl ju. 
dem področju?

Začasni generalni tajnik CZN U 
Thant je ostro obsodil ameriške 
jet :ke poskuse v velikih višinah. 
«Smatram — je dejal — da so ti 
načrti dokaz zelo nevarne psi
hoze». U. Thant je poudaril tudi, 
da popolnoma soglaša z resolu-j», 
cijami Glavne skupščine OZN 
prepovedi jedrskega orožja.

Proti jedrskim poskusom so se 
izrekli tudi številni znanstveniki 
v raznih deželah sveta. Celo ve
liki ameriški list «New York Ti
mes» je izrazil zaskrbljenost in 
se zavzema za sklicanje konfe
rence, na kateri naj bi razprav
ljali o nevarnostih jedrskih raz
strelitev.

Odmev zaskrbljenosti zaradi 
ameriških načrtov je prišel do iz
raza tudi v rimski poslanski zbor
nici. Skupina komunističnih po
slancev je postavila posebno in
terpelacijo v zvezi s to zadevo.

Za zaključek še to: Najnovej
ši načrti za jedrske poskuse po
trjujejo, da se svet nahaja pred 
veliko nevarnostjo, da je zato 
borba za mir in za prepoved vse
ga jedrskega orožja danes bolj 
kot kdaj koli prej ne le aktualna 
marveč nujno potrebna!

OOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO OOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO

Zakaj se ne izvaja zakon o slovenskih šolah?

Protestna stavka
slovenskih šolnikov v Gorici

Zakon za slovenske šole, ki je bil 
sprejet 19. julija 1961 pravi, da bo 
minister za javno vzgojo v roku 6 
mesecev določil stalež na sloven
skih šolah. Od tedaj je preteklo 
skoraj eno leto, toda omenjeni 3ia- 
lež še ni določen. Določila zakona 
se torej ne izvajajo. Povsem je ra
zumljivo, da je zaradi tega veliko 
nezadovoljstvo v vrstah šolnikov, ki 
poučujejo na slovenskih šolah. Ker 
je bilo dosedanje prizadevanje ne
uspešno, so goriški profesorji sku
pno s pomožnim osebjem napove
dali dvodnevno protestno stavko. 
Stavka je popolnoma uspela. Prav 
gotovo bi bil uspeh učinkovitejši ako 
bi bili stavkali istočasno tudi trža

ški šolniki — in ne le tisti, ki služ
bujejo na srednjih marveč tudi ti
sti, ki so v službi na osnovnih šo
lah. Pravzaprav bi imeli tržaški šol
niki še več razlogov za protestno 
stavko, saj - baje - prav iz Trsta iz 
baja sabotiranje določil zakona za 
slovenske šole.

* * *

V sredo so goriški šolniki obja
vili sledeče sporočilo:

«Šolniki slovenskih srednjih šol 
v Gorici, zbrani na sestanku, danes 
6. junija, so ugotovili popoln uspeh 
prvega od dveh dni napovedane stav
ke, ki jo je proglasil Sindikat slo
venskih šolnikov v Gorici, obenem 
so soglasno odobrili sledečo brzo

ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo

Zadnje vesti

Razprava o deželi
v poslanski zbornici

javko predsedniku republike, pred 
sedniku ministrskega sveta in mi
nistru za javno vzgojo:

«Šolniki slovenskih srednjih šol v 
Gorici ogorčeno protestiramo z dvo
dnevno stavko, ker ni bil izveden 
zakon o slovenskih šolah z dne 19. 
julija 1961, št. 1012.

Gorica, 6. junija 1962.
Izvršni odbor

Sindikata slovenskih šolnikov»

V sredo se je v Rimu sestala par
lamentarna komisija za ustavne za
deve in začela proučevati vprašanje 
dežele v posebnim statutom Furla
nija-Julijska krajina. Komisija je 
sklenila, da vzame kot osnovo za 
diskusijo osnutek statuta, ki ga je 
predložil poslanec Blasutti skupne! 
z nekaterini drugimi videmskimi po
slanci. V ta osnutek bodo vnešeni 
popravki.

Na isti seji je komisija sklenila 
tudi, da imenuje posebno ožjo ko

misijo, ki bo vzela v pretres celotno 
vprašanje. Komunistično skupino v 
tej komisiji zastopa poslanec Enzo 
Santarelli, ki je znan kot strokov
njak za regionalne probleme in je 
bil že večkrat v Trstu in v drugih 
krajih naše dežele kjer je imel mož. 
nost, da se je na kraju samem se
znanil z našimi problemi.

Končno je bilo sklenjeno, da bo 
poslanska zbornica začela razprav
ljati o problemu dežele dne 12. ju
nija.

Proces
proti delavcem

Na goriškem sodišču je bila dne 
25. maja sodna razprava proti de
setim delavcem, ki so sodelovali v 
stavkovnih akcijah v predilnici, ki 
so se vršile aprile 1961. Na zatožno 
klop je bil pozvan tudi dr. Battello, 
član vodstva goriške federacije KPI. 
Obramba je popolnoma izpodbila te
ze obtožnice. Od obtožencev je bil 
samo eden obsojen na 5 mesece za
pora pogojno, dva sta bila oproščena 
zaradi mladoletnosti, vsi ostali pa 
so bili popolnoma oproščeni zaradi 
pomanjkanja dokazov.

Več o tem nesmiselnem procesu 
proti delavcem, ki so zahtevali sa
mo svoje pravice, bomo pisali v pri
hodnji številki.

Skupščina
tržaških komunistov
V torek 12. junija ob 20. mi bo 

v Ljudskem domu v Trstu — ulica 
Madonnina 19 — skupščina tržaških 
komunistov. Poslanec Vidali bo go
voril o temi: «Politična aktualnost 
in tržaški komunisti».



«’IM-BEOGRAD-MOSKVA-PRAGA-WARSZAVA,
<

<O
<oc
<
Ž
O
S
ó
<
Oo
Ul
ca

5
in
UJoc
<«nO
S

POLITIKA
m

Z
DD
Ozz
•TJ

2
N

5z
aOz

LISBONA je bila ta teden 
pozorišče velikih študentov
skih manifestacij. Salazarjeva 
policija je še enkrat vdrla v 
poslopje tamkajšne univerze S 
in razpršila študente, ki so " 
zahtevali osvoboditev zaprtih 
tovarišev. Med neredi na uni
verzi je bilo ranjenih več štu
dentov in profesorjev.

Kot je znano se portugalski w 
študentje borijo za dosego de- gmmokratičnih svoboščin.

VENEZUELA je na pragu 
revolucije? Tako vprašanje si 
postavljajo opazovavci, ki so z 
velikim zanimanjem spremlja, 
li upor, do katerega je v tej 
ameriški republiki prišlo pre
tekli teden in ki so ga vladne 
sile deloma zadušile.

Določeni krogi so skušali od
govornost za to napetost pripi. 

o sovati «kubanskemu vmešava- £ 
j n ju» ter tako opravičevati od- g 
jji govornost reakcionarnega reži- £ 
d ma, kateremu načeluje seda- 5 
g nji predsednik vlade Betan- ró 
" court.

Venezuelska vlada je te dni 
izjavila, da je upor zadušen 
toda po vesteh, ki prihajajo iz 
raznih krajev Latinske Ame
rike, je pričakovati važne do
godke. Eden izmed poglavit
nih povzročiteljev sedanjega 
kritičnega položaja je dejstvo, 
da vladajoča klika noče popu- > 
stiti in ugoditi množicam, ki > 
terjajo agrarno reformo in 
svobodne volitve.
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V TRIPOLISU je v teku 
zasedanje Nacionalnega sve
ta alžirske revolucije. Na njem 
obravnavajo važna aktualna 
politična vprašanja, med ka
terimi je tudi načrt za spre- 
menitev osvobodilne fronte v 
enotno politično stranko za 
obnovo porušene Alžirije.

Medtem v Alžirji še vedno 
divjajo oasovski teroristi. Oa- 
sovska organizacija je šla v 
svoji brezobzirnosti in ne
sramnosti tako daleč, da je 
zahtevala popolno amnestijo 
za povzročitelje terorističnih m 
dejanj in zločinov ter enako- z 
pravno sodelovanje v bodoči 
vladi neodvisne Alžirije.

ŠPANSKI DELAVCI še ve
dno stavkajo. Stavke trajajo 
že več kot osem tednov. V 
zadnjih dneh je stavkovni val 
zajel zlasti industrijske kraje 
kot sta mesti Barcelona in 
Bilbao. V rudnikih pa je stav
ka deloma pojenjala. Režim 

Š in delodajavci so morali popu- g 
S stiti pred zahtevami stavkajo- p 
“• čih in zvišati delavske mezde, 
o Sedanje stavke v Španiji so 

največje v zgodovini Franco
vega režima. Po nekaterih ce
nitvah je doslej stavkalo več 
kot 300 tisoč delavcev. Stavko 
so podprle vse opozicijske po
litične in družbene organiza
cije. Podprl jo je celo en del 
klera, množice študentov v 
večjih mestih pa so odkrito 
manifestirale svojo solidar
nost s stavkajočimi delavci. 

Sedanje stavke nimajo le
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mezdnega značaja marveč so g 
izraz ljudskega odpora proti S 
fašistični diktaturi, ter odloč- = 
ne zahteve po obnovitvi de,- 1* 
mokratičnih svoboščin v Špa- <= 
niji. Tega se nedvomno zave- z 
da tudi režimska oblast zato 
pa nastopa s silo proti stavka
jočim. Ta teden je zaprla šte
vilne predstavnike organizacij, 
ki podpirajo stavkovno gi
banje.
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Aktualen politični problem Važna pobuda C<7/Z.

Alžirija in Francija
Z osvojitvijo Alžirije v tridesetih 

letih preteklega stoletja se je za
čela obnova francoskega kolonial
nega imperija, z alžirsko tragedijo 
se zaključuje francoski koloniali
zem.

Njegov zaton zmaje do temeljev 
francosko demokracijo, odkrije šib
kosti njenih ustanov, pomeni vse
kakor težko politično in moralno 
preizkušnjo za francoske demokra
tične sile, prav gotovo večjo preiz
kušnjo, kot sta bili vojna in nem
ška okupacija. V boju proti naci
stom se je antifašistična zavest zdru
ževala z nacionalnim ponosom, am
pak potem, in sedaj? Kakšno do
slednost in kakšno moč je pokaza
la francoska demokratična zavest 
nasproti narodno osvobodilnemu gi
banju v francoskih kolonijah?

Ko je pred sedmimi leti izbruhnil 
poslednji boj Alžircev, se večina 
Francozov ni zavedala, da je bil 
tisti boj pravičen in zgodovinsko 
nujen. Takšno razumevanje bi sme
li pričakovati vsaj od levice, ampak 
levica se ni enotno in odločno opre
delila za Alžirce, tem manj se je 
zanje zavzela. Vendar, če pomisli
mo, da so francoski generali in pol
kovniki, ki so se proslavljali v ob
rambi zadnjih postojank koloniali
zma, bili do nedavnega za večji 
del francoskega javnega mnenja ju
naki, čuvaji francoskega svetovnega 
položaja (francoske «grandeur». ki 
jo rad omenja general De Gaulle), 
se ne smemo toliko čuditi toposti, 
s katero so celo voditelji nekaterih 
levičarskih strank gledali na alžir
sko gibanje. Mendes-France in Guy 
Mollet, predstavnik demokratično 
usmerjenega javnega mnenja in vo
ditelj francoske socialne demokra
cije, sta kot predsednika večkrat 
izjavila, da je Alžirija francoska in 
da taka ostane. V- resnici pa Alži
rija ni nikoli postala francoska, ker 
se Alžirci nikoli niso vdali franco
skemu gospodstvu in se odpovedali

Aliirci se niso nikoli vdali 
francoskemu gospostvu

lastni državi, in francoski koloni, 
ki so se v teku enega stoletja na
selili v severnih predelih Alžirije 
in se polastili njenega bogastva — 
niso mogli spremeniti te resnično
sti. Nasprotno, brutalno izkoriščanje 
muslimanov in rasistični prezir do 
njih sta onemogočila kompromisno 
rešitev alžirskega vprašanja in sta 
dala alžirskemu narodno osvobodil
nemu gibanju revolucionarno smer.

Alžirce je boj za osvoboditev sta
lo nepopisno trpljenje. Toda iz nje
ga je nastal narod, ki je si bo samo
zavestno utrl pot v človeško življe
nje. Koliko je pa skrajna obramba 
«veličine» stala francoski narod? 
Veliko več kot alžirsko zemljo in 
njeno bogastvo, veliko več kot poni
žanje francoskega ponosa.

Sita francoska buržoazija obžaluje 
morda te izgube, ali celo ne: vse 
preveč je ponosna na sedanji raz
mah francoskega gospodarstva, ki 
ga celo ameriški predsednik obču
duje. Težko, da se francoska bur
žoazija zaveda, kaj je zapravila: 
staro idealno premoženje francoske
ga naroda, neko častno politično 
preteklost.

To premoženje so od vsega za
četka reševali le tisti, ki so takoj 
stopili v boj proti umazani vojni in 
razglašali svetu njene grozote, in 
so, zato tudi osebno plačali. V za
četku jih ni bilo mnogo. Demokra
tična zavest se je v Franciji pre
bujala počasi, spričo tegobe vojne, 
ki ji ni bilo videti konca in pred
vsem spričo politične involucije, ki 
je čedalje bolj zajemala Francijo 
in je bila s tisto vojno tesno pove
zana.

e. a.
(Se nadaljuje)

Deželni sestanek
na katerem so razpravljali 
o podržavljenju električne energije
Prejšnji četrtek je bil v kraju Ma- 

niago pri Vidmu deželni sestanek, 
na katerem so razpravljali o vpraša
nju podržavi] enj a virov električne 
energije. Sestanek so klicale po
krajinske delavske zbornice iz Tr
sta, Vidma, Gorice in Pordenona ob 
sodelovanju Italijanske federacije 
nameščencev električnih podjetij, 
ki je včlanjena v CGIL.

Sestanka so se udeležili sindikal
ni voditelji in predstavniki obrtni
kov, krajevnih ustanov, občinski in 
pokrajinski svetovavci ter name
ščenci električnih podjetij iz vse de
žele.

Po pozdravnem nagovoru odgovor
nega tajnika Delavske zbornice iz 
Pordenona je podal izčrpno poroči
lo Giorgio Bucci, član vsedržavnega 
vodstva Italijanske federacije na
meščencev električnih podjetij. Sle
dila je diskusija, v katero so pose
gli dr. Bosari iz Perdenona, tajnik 
pokrajinske federacije nameščencev 
električnih podjetij iz Gorice Cal
teli}, poslanec Bettoli, odgovorni 
tajnik CGIL za Carnijo Gabino, od
govorni tajnik CGIL iz Trsta Bono
mo Tominez, ki je sestanku tud: 
predsedoval, predsednik obrtnikov 
iz Maniaga in tov. Calabria iz Trsta. 
Vsi govorniki so poudarjali, da je 
podržavljenje virov električne ener
gije nujno potrebno.

Na sestanku je bil odobren pri 
stop k iniciativi odbora, ki je bil 
ustanovljen za borbo proti SADF v 
Ferrari. Soglasno je bila izglaso
vana tudi resolucija, s katero so 
zborovavci sprejeli na znanje pio- 
gramatične obveznosti vlade v zvezi 
s problemom električne in energet
ske energije ; poudarili nevarnost, 
ki izhaja iz pobud električnih mo
nopolov in Confindustrie in ki ima
jo za cilj preprečiti podržavljenie 
virov električne energije. Resoluci
ja poziva tudi vlado, naj sprejme

ukrepe za podržavljenje električne ; 
energije, najkasneje do 15. junija t.l.

Dokument, ki je bil odobren po- j 
udarja, da je podržavljenje virov e- | 
lektrične energije eden izmed te
meljnih pogojev za industrijski in | 
gospodarski razvoj v deželi Furla- 
nija-Julijska krajina, v okviru ela- 
boracije in realizacije deželnega na- 
črta za gospodarski in socialni raz
voj. Nadalje ta dokument podčrtu : 
je nujnost uveljavitve norm tarifne 
politike v korist obrtništva, male in 
srednje industrije ter kmetijstva, to 
je politike, ki naj omogoči večjo j 
potrošnjo energije po znižanih ce- | 
nah.

Na sestanku je bila poudarjena ! 
tudi nujnost uvedbe demokratične i 
kontrole po predstavnikih po
trošnikov, deželne ustanove, krajev- 
nih ustanov in delavskih sindikatov, : 
Prav tako je bila poudarjena zahte
va, naj dobe nameščenci električ- ! 
nih podjetij večje kontraktualne j 
možnosti, jamstvo za ohranitev že | 
pridobljenih pravic ter poenotenje | 
in izboljšanje mezd.

a. c.

in

Solidarnost 
s portugalskim 

španskim ljudstvom
si
PC

Federativni odporniški svet v Trsta, , 
ki združuje vse sile, ki so se borile '■ 
proti fašistični diktaturi in za demo- 
kracijjo, izraža svojo solidarnost s 
španskim in s portugalskim ljudstvom, 
ki s stavkami delavcev ter odpor- 
nišlvoiir'intelektualcev m študentov \
nadaljuje junaško borbo proti Fran- . 
covi in Salazarjevi fašistični diktaturi, ] 
za svobodo, mir in civilizirano življenje. Ì 

Federativni svet odporniškega I 
gibanja v Trstu

ti
bi
bi
č,
b:
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Dr. K. Šiškovič Vloga HPI v živlieniu
III.

V trenutku, ko je fašizem začel 
razsajati po Italiji in je prevzel 
oblast v svoje roke, je nastal zelo 
resen problem, namreč kako je 
smatrati slovensko in hrvatsko skup
nost v mejah Italije. Fašizem se je 
prav proti tej skupnosti zaganjal z 
vsemi svojimi silami, ki so temelji
le na nacionalistični in rasistični 
ideologiji, na imperialistični usme
ritvi italijanskega kapitala, ki je 
v zahodnem delu Evrope in Sredo
zemlja trčil ob nepremostljivi jez 
francosko - angleškega imperializma 
in kolonializma in je zato videl le v 
pronicanju čez Sočo in na Balkan 
možnost razširitve lastnega vplivne
ga področja. Zato je bilo jasno, da 
je bilo za fašizem zelo važno, kako 
si bo na vzhodnih mejah države za
gotovil «trdne meje», kar je bilo 
mogoče samo preko politike odloč
nega raznarodovanja, asimiliranja, 
zloma enotne «tujerodne» narodne 
skupnosti. Takšna politika nasproti 
Slovencem in Hrvatom v Julijski 
krajini in Istri je bila nujna tudi 
zaradi protidemokratičnega bistva 
fašizma, ki ni trpel v svojem «ita- 
lijanstvu» nobenega neitalijanskega 
otoka, ki bi že s samim svojim ob
stojem postavil v dvom «zgodovin
ske», vojaške in narodnostne meje

«cesarske Italije». Bilo je nedvomno 
še več drugih razlogov, ki so nare
kovali fašizmu, da se je z vso silo 
spravil nad Slovence in Hrvate na 
vzhodnih mejah, a je težko o tem 
podrobneje razpravljati v kratkem 
predavanju. Vsekakor pa ne smemo 
pozabiti, da so bili Slovenci in Hr
vati v naših krajih podvrženi dvema 
vrstama pritiskov : pritisku in prega
njanju, ki so ga bile deležne demo
kratične in antifašistične sile, ko
munistične in socialistične še po
sebej, ter pritisku in preganjanju, 
ki so ga bile specifično deležne na
rodnostne manjšine.

Prav zato se je postavljalo KPf 
vprašanje: smatrati slovensko in 
hrvatsko narodno skupino v Italiji 
kot nekaj enotnega ali pa nekaj 
deljenega, zastopati striktno razred
ne interese slovenskih in hrvatskih 
delovnih ljudi v okviru interesov 
delovnih ljudi italijanske države ali 
pa smatrati, da je boj Slovencev in 
Hrvatov nekaj objektivno revolucio
narnega, revolucionarni faktor v 
boju za demokracijo in svobodo v 
Italiji, v boju za zlom fašizma.

KPI je razumela, prav zato ker 
je bila leninska partija, da je v po
gojih boja proti fašizmu in najbolj 
grobega procesa raznarodovanja slo
venske in hrvatske skupnosti nujno

mobilizirati brez razlike vse sile in 
podpreti narodno manjšino v celo
ti brez kakršnega koli razlikovanja. 
Razumela je tudi, da ima boj za 
spoštovanje narodnostnih pravic 
Slovencev, in Hrvatov pravi pomen 
le v trenutku, ko se le tem odpira
jo vse možnosti osvoboditve, t.j. tu
di možnost samoodločbe in odce
pitve. Zaradi tega je KPI podpisala 
s KP Avstrije in Jugoslavije izjavo 
o samoodločbi iz leta 1934.

V tem okviru je KPI smatrala boj 
slovenske in hrvatske skupnosti pod 
Italijo kot objektivno napreden. Za
to ga ni le podprla od zunaj, pač pa 
je mobilizirala svoje članstvo, da 
ga razširi in se ga udeležuje. Naj
aktivnejši borci v tej bitki so bili 
slovenski in hrvatski člani KP. KPI 
je šla v tem svojem prizadevanju 
dosledno dalje. Podpirala je tudi iz
razito nacionalistična gibanja, če
prav so ta preko nekaterih svojih 
voditeljev neredko dokazala, da ni
so opustila svoje stare protidelav- 
ske in protisocialistične koncepcije, 
in čeprav ni prenehala svojega boja 
proti obema nacionalizmoma. Ra
zumljivo pa je bilo za KPI, da je 
slovenski in hrvatski nacionalizem 
le odraz nevarnejšega, hegemonske- 
ga italijanskega šovinizma, ki je 
predstavljal težnje genocida.

Ta politika komunistične partije 
se je izkazala kot pravilna v stvar-
nosti, saj je omogočila široko mo- , 
bilizacijo množic v borbi proti ta- ^ 
šizmu in najširšo ljudsko vstajo V ~ 
narodno osvobodilnem boju. Ta po
litika je ustvarila pogoje ne le za 
najširšo antifašistično fronto - med 
Slovenci in Hrvati, pač pa predvsem 
tesno povezavo med italijanskimi 
in slovensko-hrvatskimi ljudskimi 
množicami, kar je bilo življenjske 
važnosti za nadaljni obstoj naših 
ljudi v teh krajih. Pravilna usme
ritev v reševanju narodnostnega 
vprašanja za časa fašizma je omogo
čila podporo italijanskih protifaši' 
stov in demokratov-pravičnemu bo
ju narodnostne manjšine. Lahko r£' I 
čemo, da brez takšne politike bi bij ; 
boj Slovencev in Hrvatov težavnejši 
in ne bi bil tako uspešen, kot se jej 
pozneje izkazalo. V tem skupnem: 
boju, ki mu je bila podlaga težnja ; 
po rešitvi izpod fašistične diktatur*? 
in po obnovitvi svobode in demokra-1 
cije, je bila vzpostavljena tista 
skupna povezava med italijanskim' 
in slovensko-hrvatskimi množicami lki je bila pretrgana v drugi polo" 
vici XIX. stoletja, ko so se vsa vpra- ' 
šanja skušala reševati preko nacic ' 
nalizma in preziranja pravic druge 1 
narodnosti.

(Dalje prihodnjič)

> .is č s? G z > SŠ a.
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na J.
Spomini

Srebrniča
11. junija bo preteklo 18 let 

od tragične smrti enega najve
čjih sinov sončne Goriške, tov. 
Jožeta Srebrniča, prvega in 
doslej edinega slovenskega ko
munističnega poslanca v rim
skem parlamentu.

Obletnice njegove prerane 
smrti se slovenski komunisti 
vselej spominjamo. Tudi v «De
lu» smo se ga že mnogokrat 
spomnili. Letos objavljamo na
mesto običajne biografije sesta
vek, ki ga je napisal njegov 
bivši sosed.

Ob 18. obletnici njegove 
tragične smrti v valovih 
Soče

Že iz mladih let sem poznal Jo
sipa Srebrniča. Stanoval je v ne
posredni bližini naše hiše v Solkanu. 
V vasi so mu vsi pravili «Jurist» 
■n za nas otroke je predstavljal oseb
nost, ki je v sebi imela nekaj prav
ljičnega in zato tudi precej privlač
nega. Bil je skromen in preprost, 
toda energičen in neutrdljiv dela- 
vec. Kot spreten plavač je nas mla
de Solkance na Soči večkrat učil 
Plavanja v novejšem slogu. Bil je 
ludi sposoben hodec in je zelo lju
bil dolge sprehode po okoliških hri
bih. Večkrat, in to s prikritim nor
čevanjem, je te svoje sprehode iz
bral prav v času, ko je predvideval 
nove prijetje tako, da je prisilil a- 
8ente, da so se ure in ure pehali za 
njim v napornem dirjanju. Po nje- 
Sovi zadnji aretaciji pa ga nisem 
videl več let.

Zopet sem ga videl v partizanih 
Prve dni junija 1944, le nekaj dni 
Pred njegovo smrtjo. Naša cdinica 
in bila takrat v Brdih v bližini va- 
sice Nožno. Počivali smo v travi 
v senci češenj, ki so bile obložene

z rdečim sadjem, ko je J. Srebrnič 
prišel k nam. Prihajal je z onstran 
Soče v dražbi nekaj tovarišev in 
iskal zvezo s štabom Briško-bene- 
škega odreda. Ko sem ga zagledal 
me je zopet prevzela njegova skrom
nost, iz katere pa je sevala velika 
sila in osebnost moža. Oblečen je 
bil v navadno angleško vojaško oble
ko, na pasu je imel italijansko na- 
bojnjačo (kar nisem nikdar videl 
med partizani) in na ramenih pu
ško '91. Bilo je precej vroče, zato je 
obesil jopo na: puškino cev prav 
tako kot je je imel navado-obesiti 
na vile, ko se je vračal z dela na 
polju. Bil je in ostal v srcu pravi 
kmet, v vsej skromnosti in moči. 
Dogodek, ki nam ga je pripovedoval 
eden izmed njegovih spremi j evav- 
cev (navaden partizan - kurir) zado
stuje za opis značaja J. Srebrnič. 
Zgodilo se je prav na tej njegovi 
zadnji poti. Spiemljevavec je hotel 
nositi tudi njegov nahrbtnik. To je 
hotel narediti iz obzirnosti da nje
gove starosti. Toda Srebrnič mu je 
odgovoril: «Vsak partizan mora mi
sliti na svoje stvari». In odklonil 
je ponujeno pomoč.

Tokrat sem ga zadnjič videl. Ne
kaj dni pozneje sem izvedel da je 
tragično umrl. Žalostna vest me je 
zelo vznemirila in presunila, zato, 
ker kljub mladosti in neizkušenosti 
sem bil prepričan, da je delavsko 
gibanje z njim izgubilo eno izmed 
najdragocenejših osebnosti in ene
ga izmed nenadomestljivih hrabrih 
borcev.

V njegov spomin mu je delavski 
človek postavil na rojstno hišo pio 
ščo z napisom:

«Iz ljudstva je izšel, 
ljudstvu se je žrtvoval, 
za ljudstvo je padel, 
v ljudstvu živi !

R. KODRIČ

V LJUBLJANI so že dvesto
krat uprizorili opero «Sevilj
ski brivec». Prva predstava te 
popularne Rossinijeve opere 
je bila v Ljubljani leta 1903.

Pogreb tov. Srebrniča.

Najbolj priljubljen slovenski ljudski pisatelj

Fran Šaleški Finžgar
je umrl

Najstarejši in najbolj priljubljen 
slovenski ljudski pisatelj, stvaritelj ro
mana «Pod svobodnim soncem», Fran 
Šaleški Finžgar je dne 2. t. m. umrl. 
Ljubljana, kjer je dolgo let živel in 
deloval, mu je dne 5. t. m. pripravila 
svečan poslovilni sprejem. Pokopali so 
ga na ljubljanskem pokopališču.

Fr. Sai. Finžgar je bil sin preproste
ga kmečkega krojača. Rodil se je 9. 
februarja 1871 v Doslovičah pri Brez- 
nici na Gorenjskem. Po dovršeni sred
nji šoli v Ljubljani je vstopil v bo
goslovje in postal duhovnik. Služboval 
je raznih krajih Slovenije in nazadnje 
postal župnik trnovske župnije v 
Ljubljani, kjer je bil tudi upokojen. 
Od leta 1938 je bil redni član najvišje 
slovenske kulturne ustanove, Sloven
ske akademije znanosti in umetnosti.

S pisateljevanjem se je začel ukvar
jati že leta 1893. Najprej je svoja dela 
objavljat v raznih revijah, kasneje pa 
pri Mohorjevi družbi in drugih za
ložbah.

Dolg je seznam del, ki jih je ustva
ril. Nedvomno pa je njegova največja 
umetnina zgodovinski roman «Pod 
svobodnim soncem», ki je povzet iz 
Življenja starih Slovanov.

Zelo se je uveljavil tudi kot stvari
telj dramskih del in zlasti ljudski iger. 
Dela, kot so «Razvalina življenja», «Ve
riga», «Divji locev», «Naša kri», itd. 
poznajo ljubitelji slovenske ljudske 
odrske umetnosti po vsej slovenski

zemlji. Tudi na Tržaškem in na Go
riškem so številne dramske družine 
neštetokrat uprizorile njegove ljudske 
igre, ki so bile vselej toplo sprejete.

Toda Fr. Sai. Finžgar je bil tudi dru
gače mož -velikan. Kot tak se je izka
zal tudi za časa okupacije Ljubljane, 
ko je odločno nastopil proti tistim, ki 
so organizirali sodelovanje z okupa
torjem, kakor tudi proti okupatorju 
samem. Kot tak je ostal na strani 
svojega ljudstva, ki ga je vselej tako 
ljubil in mu želel pomagati. To je 
poudaril tudi pisatelj Bevk v pogreb
nem nagovoru, ko je dejal, da se je 
malokateri slovenski pisatelj tako po
vezal z bojem svojega naroda za obsta
nek, kot prav Fr. Sai. Finžgar.

Bevk je nadalje podčrtal, da je 
Finžgar z vrsto svojih del ustvaril dra
gocene bisere, ki so že prešli v trajno 
kulturno zakladnico slovenskega naro
da, da ni poznal razlike med ljudsko 
in neko drugo višjo literaturo ter bil 
ljudski pripovednik v najboljšem po
menu besede. Zato so njegova dela ple
menitila element boja med dobrim in 
zlim ter so pritrjevalen odnos do 
življenja.

Fašistične okupacijske obku 
so na razne načine skušale 
pridobiti Finžgarja na svojo, 
stran. Toda zaman. Ko prigo
varjanje ni nič zaleglo so ga 
začele nadlegovati in zasliše
vati. Tudi to ni nič zaleglo.

Ob neki priliki se mu je 
visoki fašistični funkcionar 
skušal dobrihati in mu je de
jal: «veste, prečastiti, neki
moj sorodnik je kardinal...» 
Finžgar ni čakal, da bi faši
stični hierarh dokončal svo
jo misel. Prekinil ga je rekoč: 
«moji sorodniki pa so pre
prosti kmetje».

ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo

Proglas partizanskih 
združeni

ANPI (Vsedržavno združenje par
tizanov Italije), ANPPIA (Vsedržav. 
no italijansko združenje antifašistič
nih političnih preganjancev), FIAP 
(Italijanska federacija partizanskih 
združenj), Zveza partizanov Trža
škega ozemlja in Zveza bivših poli
tičnih preganjancev Tržaškega o- 
zemlja so ob priliki 2. junija, oblet
nice ustanovitve italijanske republi
ke objavile skupen proglas, v kate
rem se poudarja,-da je republika e- 
na izmed trajnih pridobitev odpor
niškega gibanja, ki se mora v se
danjih pogojih izpolniti, kot zahte
va ustava demokratične države, z
uveljavitvijo političnih in ustrojnih 
reform, med katere spada tudi usta-

0°oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Peticija za osvoboditev Sìqueirosa
Skupina znanih tržaških likovnih 

jetnikov in umetniških kritikov je 
^vila na mehiško veleposlaništvo 

Rimu posebno peticijo, v kateri

'Hanzahteva osvoboditev svetovno

4lfa:
ega mehiškega slikarja Dadi da

ara Sìqueirosa, ki je bil po kri- 
v 1 obsojen in je že skoraj dve leti 
je ZaP°ru čeravno je že star in 

Sedaj tudi zelo resno bolan.
Peticijo so podpisali slikarji: Sa

bino Coloni, Romolo Berlini, Robert 
Hlavaty, Brano Chersicla, Miela 
Reina, Enzo Cogno, Carlo Hollesch, 
Romano Ukmar, Avgust Černigoj, 
Ernesto Zennari, Edoardo Devetta, 
Michelangelo Guacci, Claudio Mo
retti, Marino Sormani, Livio Rosi- 
gnano, Klavdij Palčič; kiparji: Ma
riano Cerne, Tullio Tamaro, Giu
seppe Negrisin ; ter umetniška kri
tika: Francesco Tenze in Milko
Bambič.

Podobne peticija so podpisali šte
vilni umetniki tudi v dragih itali
janskih mestih. Prav tako so se za 
osvoboditev Siqueirosa zavzele tudi 
številne politične in kulturne oseb
nosti v raznih deželah sveta.

Siqueiros je bil aretiran in obso
jen ker se je udeležil manifestacij 
za svobodo in demokracijo v Mehi
ki, kar pa so tamkajšnje oblasti pro
glasile za «prevratniško delovanje».

Šolske prireditve

novitev dežele s posebnim statutom 
Furlanija-Julijska krajina. Nadalje 
je v skupnem proglasu rečeno, da je 
antifašistična enotnost jamstvo za 
obrambo demokratičnih republiških 
ustanov ter da se zato zahteva tako 
državno politiko, ki bo zvesta idea
lom odporniškega gibanja ter bo za
gotovila svobodo, mir in napredek 
v državi. Proglas se zaključuje z 
vzklikom: «Naj živi republika!».

Pripomniti moramo in obenem 
ožigosati dejstvo, da omenjenega 
proglasa ni objavil noben tržaški 
dnevnik, razen Primorskega dnevni
ka in niti radijske postaje RAL

V GORICI
Dijaki Nižje gimnazije in Stro

kovne šole v Gorici vabijo svoje 
starše in vse ljubitelje slovenske 
šole na svojo zaključno šolsko pri
reditev, ki bo v nedeljo 10. junija 
1962 ob 20.30 na šolskem dvorišču 
v ulici Randaccio. V primeru sla-
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bega vremena se prireditev odloži 
na naslednjo nedeljo, 17. junija ob 
20.30.

Na sporedu so: tri pevske točke, 
mladinska igra «Rdeča kapica» m 
nastop dijaka - harmonikaša.
V NABREŽINI

Osnovna šola v Nabrežini bo imela 
svojo prireditev v nedeljo ob 17. uri. 
Na sporedu so razni prizorčki, petje in 
pa igra «Sirota Jerica».

Starši in prijatelji mladine vljudno 
vabljeni!
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«NAŠI ŠPANCI», tako se i- m 
menuje obširen zbornik, ki je ^ 
pred kratkim izšel v Ljubija- > 
ni. Zbornik prikazuje udeležbo j 
slovenskih in jugoslovanskih g
prostovoljcev v španski držav, 
ijanski vojni v letih 1936-39. 
Zbornik, ki ima skoraj 400 stra
ni, vsebuje tudi mnogo slik iz 
španskih bojev, številnih bor
cev in zgodovinskih dokumen
tov. Delo je uredil uredniški 
odbor pod vodstvom Aleša Be
blerja, kateri je napisal tudi 
sestavek, ki je objavljen v več 
jezikih.
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NA REKI so pretekli teden 
odprli drugo bienalo mladih 
umetnikov. Na njej je zasto
panih dvanajst kiparjev, ki 
razstavljajo skupno osemnajst 
del in petintrideset slikarjev, 
ki razstavljajo skupno petin
šestdeset slik. Bienala ima 
vsedržavni jugoslovanski zna
čaj, finansirala pa sta jo Sklad g 
Moše Pijada in Svet za kul- 1 
turo in umetnost LR Hrvat- 
ske.
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V PORTOROŽU so 25. maja 
otvorili novo in zelo moder
no urejeno poslopje visoke in 
srednje pomorske šole. Vanj 
sta se vselili omenjeni šoli, 
ki sta bili doslej začasno na- ” 
stanjeni v neprimernih pro- ^ 
štorih.

To poslopje, ki ni sicer še 
povsem dokončano si je pred 
nedavnim ogledala tudi delega
cija Avtonomne tržaške fede
racije KPI, ko je bila na u- 
radnem obisku v Istri.

Nova šola se nahaja na pre
krasnem pobočju med Pira
nom in Portorožem ter tik ob 
morju.

♦
PRETEKLI TEDEN je go

stovala v Kopru, Izoli, Novi 
Gorici in na Reki znana gleda
liška skupina iz Benetk, ki jo 
vodi Cesco Baseggio. Ta sku
pina je specializirana za upri
zarjanje Goldonijevih kome
dij.

Koprski tednik «Slovenski 
Jadran» je o nastopu Baseg- 
giove skupine med drugim ta
kole pisal : «Režiser Cesco Ba
seggio je uglasil svojo skupi
no v stilu «commedie popola
re», ki se je je prijelo tudi ime 
«commedia d’arte». Čeprav s 
svetom te komedije danes ni
majo več neposrednih čustve
nih in miselnih zvez, nas še 
vedno očara improvizacijski 
način in narečno obarvana 
sočna govorica odličnih itali
janskih igravcev. Zabava nas 
galerija stalnih goldonijevskih 
tipov, zbranih z vseh vetrov, 
stalna zgradba in razvoj odr
skega dogajanja. Stari Goldo
ni ima še vedno veliko pri
vlačno moč, če se ga lotijo 
dobri poznavavci, če mu s 
kombinacijo odrske tehnike, 
plastike in ritmike dodajo še 
mojstrsko izbrušeno in izlika- 
no improvizacijo».

Gledališko občinstvo ki si je 
predstave ogledalo v velikem 
številu je z navdušenim plo
skanjem nagradilo italijanske 
gledališčnike za njihovo umet
niško izvajanje.

PREŠERNOVE pesmi so se
daj prevedene tudi v bengal- 
prof. Chatterjee, kije tudi sam 
prof. Chatterjee, ki tudi sam 
pesnik. Ta mož je pred leti 
obiskal Slovenijo in od tiste
ga časa se zanima tudi za slo
vensko literaturo.
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Izjave slovenskih političnih predstavnikov
(S 1. strani)

vijo dežele že večkrat podvzele raz
ne iniviative, razveseljivo pa je, da 
so njih predstavniki pred dnevi na
šli skupni jezik v prikazovanju na
ših problemov in zahtev vladnim m 
parlamentarnim organom predvsem 
sedaj, ko se pripravlja v Rimu 
osnutek za deželni statut. S tem 
v zvezi bi pripomnil, da je pri manj
šini globoko občutena potreba po 
enotnih in koordiniranih nastopih 
vseh njenih predstavnikov, ne gle
de na svetovnonazorska prepriča
nja ali ideološka in strankarska o- 
predeljenja. Želimo si, da pride do 
take oblike koordiniranega dela, da 
bo slovenska manjšina mogla ob 
vsaki priliki enotno in tako nepri
merno bolj učinkovito prikazati svo
je probleme in zahtevati njih re
šitev.

Odločilne važnosti pa je, da do
bimo podporo in razumevanje širo
kega italijanskega javnega mnenja. 
Socialisti in komunisti so predvi
devali v svojih osnutkih za deželni 
statut izrecne določbe za manjši
no, vendar bi bilo potrebno, po mo
jem mnenju, da se razširi naklo
njenost in podpora za naše proble
me tudi do ostalih strank, ki so na
klonjene ustanovitvi dežele; čeprav 
je sedaj politično stanje ugodnejše 
kot v preteklosti, so še vedno v do
ločenih krogih nasprotovanja in o- 
vire, ki jih je treba premostiti. To 
bo zahtevalo od nas naporov in 
vztrajnosti, toda mislim, da je ta 
edina pot, da doseže slovenska 
manjšina v Italiji v okviru nove 
dežele tiste pravice in garancije, ki 
ji bodo omogočile svoj obstoj in ne
moten razvoj».

Dr. BRANKO AGNELETTO, pred 
sednik tržaške Slovenske demokrat
ske zveze je izjavil:

«Pokazati bi morali, da je skup
nost v hotenju in v zahtevah, ki jih 
upravičeno postavljamo, v kolikor 
vse tiste naše zahteve imajo svoje 
opravičilo ne samo v italijanski li
stavi, v občih človečanskih prav cah 
in v mednarodnih dogovorih, ampak 
so že vse priznane drugim etničnim 
manjšinam, ki živijo v Italiji».

DR. TEOFIL SIMČIČ, občinski 
svetovavec v Trstu je dal sledečo 
izjavo:

«Zavevati se moramo, da je usta
novitev dežele Furlanije- julijske 
Benečije stvar državnega zbora in 
da bodo pri tem imele odločilno be
sedo stranke, ki so v njem zasto
pane.

Medtem ko je nemška narodna 
manjšina iz Južne Tirolske zasto
pana tako v poslanski zbornici kot 
v senatu, francoska manjšina iz 
doline Aosta pa ima zagotovlje
nega predstavnika v senatu, nima 
na žalost naša manjšina v rimskem 
parlamentu nobenega zastopnika. 
Tudi za to nosijo odgovornost tisti, 
ki so imeli glavno besedo pri ureje
vanju povojnih vprašanj.

Kljub temu pa je naša dolžnost, 
da zastavimo vse sile, da pridejo 
v bodoči deželni statut konkretne 
določbe za zaščito pravic slovenske 
manjšine v Italiji. Pri tem so še 
prav posebno poklicane, da se za to 
zavzamejo, vse tiste stranke, ki se 
potegujejo za naklonjenost sloven
skih volilcev. Volja, ki jo bodo pri 
tem pokazale, bo preizkusni kamen 
za iskrenost njihovih izjav in na
menov.

Povojne izkušnje nam dokazujejo, 
da nam norme splošnega značaja 
nič ne koristijo, temveč samo nudijo 
upravni oblasti možnost, da s skli
cevanjem nanje odlaga stvarne ukre
pe, s katerimi bi nam morala omo
gočiti uživanje manjšinskih pravic.

Zato nam mora biti skupni glavni 
cilj, da bo poleg načelnih določil 
v bodočem deželnem statutu tudi 
predpisano, do kdaj morajo biti

izdana podrobna določila, ki bodo 
zajamčila njihovo izvajanje.»

IZIDOR PREDAN, predstavnik 
beneških Slovencev, pa je dal sle
dečo izjavo:

«Slovenska narodna manjšina v 
Italiji bi morala biti v tem tako 
važnem momentu naše zgodovine, 
združena in enotna. S svojo enot
nostjo bi morala podpreti tiste de
mokratične sile v državi in v par
lamentu, ki se že toliko let borijo 
za aplikacijo določil republiške u- 
stave, za ustanovitev samoupravne 
dežele Furlanija-Julijska krajina.

V kolikšni meri bo posebni sta
tut naše dežele demokratičen, je od
visno od borbe, ki jo bodo v parla
mentu vodile delavske stranke in 
tudi od borbe, ki jo bodo vodile v 
tej smeri delavske množice naše de
žele. Zato ne smemo izgubljati ča 
sa! čimvečje bodo mobilizacija, 
moč in pritisk delavskih množic na 
parlament in na krščansko demokra
cijo, temboljši bo posebni statut de
žele. Vsestransko pomoč našim' par
lamentarcem in velik prispevek v 
borbi za deželno avtonomijo bi mo
rali dati slovenski delavci in kme 
tje, ker nam ne gre samo za pri 
dobitev gospodarskih in socialnih 
pravic kot tu živečemu italijanske
mu narodu, marveč tudi za dosego 
posebnih garancij, za ohranitev na 
šega etničnega značaja in za kultur
ni razvoj naše narodne manjšine»

DRAGO LEGIŠA, urednik «Nove
ga lista», ki pripada Slovenski kr 
ščansko socialni zvezi, nam je dal 
sledečo izjavo:

«Mislim, da slovensko manjšino 
danes predvsem zanima, kakšna bo 
avtonomna dežela, ali bolje, kakšen 
bo njen posebni statut. Ker samo
upravna dežela obsega vse področje 
na katerem prebivajo Slovenci v Ita
liji, imata poslanska zbornica in se
nat edinstveno priložnost, da končno 
izvedeta 6. člen ustave, ki jima na
laga dolžnost, da ’s posebnimi za
koni’ zaščitita narodno manjšino. Ti 
zakoni bi morali vsekakor tvorili 
sestavni del posebnega statuta bo
doče dežele.

Kot sem obveščen so Slovenci po 
svojih političnih predstavnikih prav 
te dni že izvedli prvo skupno aKcijo 
v zvezi s pripravljalnimi deli za 
ustanovitev dežele. Vloga, ki je bila 
odposlana predsednikoma senata in 
poslanske zbornice, vsebuje naše 
glavne zahteve.

Pred in med razpravo v okviru 
parlamentarne 'komisije za ustavne 
zadeve, ki ji je bila zaupana nalo
ga, da sestavi enotno besedilo o- 
snutka posebnega statuta, bi morali 
predstavniki slovenske manjšine 
svoje zahteve natančneje obrazlo
žiti in pojasniti. To pa najlažje na
redijo s tem, da se obrnejo na stran
ke, ki imajo svoje predstavnike v 
omenjeni komisiji in v parlamentu.

Komunistični in socialistični 
stranki, v katerih je organiziran 
del Slovencev v Italiji, so naše zah
teve menda znane. Tudi demokri
stjani in socialdemokrati bi jih 
morali poznati, kolikor jih še ne 
obremenjujeta stara bajka in prav 
tako stara laž, da sta Trst in Go
rica bolj italijanski mesti kot sam 
Rim.

Jasno je, da je pravzaprav samo 
od vseh omenjenih strank odvisno, 
če bo posebni statut upošteval na
še upravičene zahteve o zaščiti mam- 
šinskih pravic.

Kakšna naj bo nova akcija? Po
litične stranke in druge slovenske 
organizacije bi morale, po mojem 
mnenju, skupno in tudi vsaka po
sebej poskrbeti, da pride njihov 
glas neposredno in nepotvorjeno na 
pristojna mesta. Za to so na raz
polago intervencije pri vodstvih 
strank, zborovanja, resolucije slo
venskih županov in občinskih ter 
pokrajinskih svetovavcev, tisk in

druga sredstva za obveščanje jav
nosti.

Z vlogo na predsednika obeh za
konodajnih organov je bilo vseka
kor opravljeno prvo in temeljno 
skupno delo. Verjetno se bodo iz
vedle še druge akcije. Kakšen bo 
uspeh teh prizadevanj bomo vide
li. Hkrati pa bomo lahko naredil: 
tudi svoje politične zaključke».

MILADIN CERNE, neodvisni ob
činski svetovavec v Gorici, izvo
ljen na listi KPI nam je poslal sle
dečo izjavo:

«Zagotovitve vladnih predstavni
kov ob ustoličenju vlade levega cen
tra nam obljubljajo uresničitev av
tonomne dežele s posebnim statu
tom. Zato, da bi dejansko stopil v 
veljavo in postal izvršilen 116. člen 
republiške ustave, smo se vrsto let 
odločno borili vsi napredni ljudje 
naše dežele in ramo ob rami prebi- 
vavci italijanske in slovenske na
rodnosti smo odločno zahtevali, da 
se odobri naši deželi prepotrebna 
avtonomija za njen vsestranski 
razvoj.

Sedaj, ko vse kaže, da stopamo 
v odločilno fazo za uresničitev na
ših teženj, je nujno, da se naša bor
ba stopnjuje in zgrešeno bi bilo, če 
bi naša manjšina stala ob strani v 
tem trenutku in mirno čakala. Avto. 
nomna dežela pomeni posebno za 
nas Slovence, ne samo pospešitev 
ekonomskega razvoja, večje in od 
govornejše upravljanje, rešitev pere
čih lokalnih problemov, ampak tudi 
večje pravice za nemoteni in vse
stranski razvoj naše narodne manj
šine. Posebni statut pomeni za nas 
razširitev in dejansko izvajanje 
člena ustave, ki govori o manjšinah.

Vemo, da marsikdo bi rad zmanj 
šal ali celo zanikal obstoj naše manj. 
šine v okviru avtonomne dežele in 
nam odrekel sleherno pravico. Na
vedem naj kot primer, kar je na
pisano v dokumentu, ki so ga pred 
kratkim socialdemokratski pred
stavniki izročili v Rimu Saragatu 
in Medici-ju. Točka 3 vsebuje med 
drugim sledeče: ’V deželnem sta
tutu, naj bo splošno prikazana dolž
nost za obrambo manjšine’. To ’na 
splošno’ vsekakor ne more odgova
rjati našim potrebam še manj pa 
se ravna po duhu 6. člana ustave

Pred sličnimi pojavi je nujno, da 
naša manjšina vztrajno nadaljuje 
započeto borbo, ker ravno v statu
tu bodoče avtonomne dežele morajo 
najti svoje mesto določila, ki naj 
zagotovijo naši manjšini nemoten 
razvoj, ki so ga nam mnogo let za
virali ali delno onemogočili.

Zato je potrebno, da izvoljeni or
gani, izvoljeni predstavniki, organi
zacije in tudi posamezniki naperijo 
vse sile, preprečijo morebitne nepra
vilnosti in dosežejo, da bo statut 
avtonomne dežele Furlanija-Julijska 
krajina res izraz resnične demokra
cije.

To bomo dosegli v skupnem boju, 
strnjeni kot do sedaj ramo ob ra
mi z resničnimi demokrati italijan
ske narodnosti, ki si žele od avto
nomne dežele resničen napredek za 
blaginjo vseh treh pokrajin in za 
njihove prebivàvee».

MARIJA SELIČ-SELLI sindika
listka, svetovavka KPI v goriškem 
pokrajinskem svetu, je izjavila sle
deče.

«Obstaja nevarnost, da ne bo de
žela s posebnim statutom Furlani
ja-Julijska krajina ustanovljena v 
sedanji zakonodajni dobi. čas nam
reč stiska in vedno bolj se jači kam
panja proti ustanovitvi dežele. Kar 
je še bolj resno, je dejstvo, da se 
celo v vrstah krščanske demokraci
je in drugih vladnih strankah, sko- 
ro bi rekli, blagohotno sprejema 
protiregionalistično kampanjo. Za
radi tega ne more biti v sedanjem 
položaju nobene druge alternative, 
kot da najširše množično gibanje 
prisili vlado in krščansko demokra
cijo, da izpolnita obljubo, ki sta jo 
dali v svoji programski izjavi. Mi 
Slovenci smo močno zainteresirani

nad tem kakšna bo deželna avtono
mija, v okviru katere bodo rešeni 
ne le splošni problemi, ki zanimajo 
vse delovne ljudi, Italijane in Slo
vence, marveč tudi naši posebni na
rodnostni problemi.

Ne smemo tudi pozabiti, da so se
stavljavci republiške ustave predvi
deli ustanovitev dežele s posebnim 
statutom Furlanija-Julijska krajina 
prav zaradi tega, ker v tej deželi 
živi slovenska narodna manjšina. 
Zato bi bilo absurdno, da bi prav 
Slovenci ostali ob strani v borbi za 
ustanovitev dežele in da bi samo 
čakali, kaj nam bodo milostno pri
znali. Zato je potrebna naša aktivna 
udeležba v bitkah za ustanovitev 
dežele že v sedanji zakonodajni 
dobi. In v tej bitki morajo sodelo
vati vsi Slovenci ne glede na poli
tično opredeljenost.

Do sedaj je bilo napravljeno pre
malo in še to samo na vrhu. V 
prihodnjih tednih je potrebno po
zvati slovenske množice v akcije za
to, da bomo izbojevali ustanovitev 
dežele že v sedanji zakonodajni do
bi; v akcije proti kampanji, ki jo 
izvajajo desničarji in proti okleva
nju krščanske demokracije ter za-» 
to, da bo parlament priznal vse ti
ste pravice, ki jih zahteva sloven
ska narodna manjšina».

Dr. AVGUST SFILIGOJ, občinski 
svetovavec in voditelj SDZ v Go
rici je dal naslednjo izjavo:

«Slovenska demokratska zveza v 
Gorici se bori že od leta 1947 za 
izvedbo deželne avtonomije s po
sebnim statutom. Od tedaj nenehno 
pošilja spomenice in peticije vladi 
in parlamentu. Zadnja spomen.ca 
nosi datum 21. maja 1962. Borimo 
se za izvedbo deželne avtonomije 
in za zaščito slovenske jezikovne 
skupnosti. Poleg tega zahtevamo 
jamstva, da bomo lahko primerno 
zastopani v deželnem svetu. Mislim, 
da to lahko dosežemo ali s poseb
nimi volivnimi okrožji za Slovence, 
ali pa z nastopom napovedanih slo
venskih list, ki naj jih volivni za
kon določi.

Zahtevamo tudi, naj vsa določila 
za zaščito v podrobnosti narekujeta 
statut, vlada in parlament, ker nas 
izkušnja uči, da nimano od kra
jevnih činiteljev niti od bodočega 
deželnega sveta ničesar dobrega 
upati v tem pogledu. To željo smo 
izrazili že v peticiji od 12. februa
rja 1955. Pripominjam, da je gori- 
ška SDZ te dni podpisala skupaj z 
drugimi slovenskimi političnimi or
ganizacijami podobno peticijo na 
vlado in parlament.

Iz Trebč

Šolska prireditev ~
V zadnjem času je kulturno delova

nje v Trebčah prav živahno. Prejšnji} 
teden smo navdušeno sledili nastopu j 
gojencev šole Glasbene matice, v petek \ 
L junija pa je nastopila šolska mla
dina.

Spored osnovnošolske mladine se je j 
tako-le odigraval:

Katja Kralj je lepo pozdravila staršc\ 
m prijcHelje mladine. Sledila ji je so-} 
šolka Ornella Čuk, ki je s prijaznim 
nasmehom napovedovala razne točke 
programa.

Prvi razred se je res lepo predstavi 
s prizorčkom «Zadnji dan», s telovadno 
točko in z jeznim Jordanom Kalcem j 
ter nagajivim Walter jem Čukom, ki sta \ 
tako prisrčno odigrala zabavni prizor- ! 
ček «Zakaj telovadim». Drugi in tretji \ 
razred je nastopil z vrsto recitacij w 
šaljivih prizorov. Nastopili so: Brunet
to Kralj, Milena Padovan, Eneo Kralj,\ 
Enriko Coslovich, Boris Hrovatin in ! 
Pavlo Kralj.

Prav lepo so recitirali Nerina Kralj, 
Silvij čuk, Marijan Kalc, Lavra Stoj
kovič, Bruno Crissani, ljubka Adrijana 
Kralj, Ada in Boris Kralj, Marina Mil-} 
kovič in Zorka Ferluga.

Četrti in peti razred je pritegnil po-\ 
zornost z enodejanko «Gozdni možje»] 
Pridni: Zvonko, Katja, Ornella, Pino] 
Lucana, Olga, Fulvija, Stojan; to sr 
pravi: prav vsi.

Pevski zbor je zapel dvoglasno «Mar
ko skače» in «Pridi Gorenj’c».

Lepa prireditev, lep uspeh, mnogo a-\ 
plavzov.

Seveda gre za to vsa pohvala tudi 
požrtvovalnim učiteljicam.

* * *

Obvestilo za dvolastnike
Zveza malih posestnikov in Kmeč

ka zveza obveščata dvolastnike — ! 
člane obeh organizacij, da 15. junija 1 
zapade za vlaganje prošenj za seč- , 
njo lesa na parcelah, ki se naha- ! 
jajo v Jugoslaviji.

„tl Gazzettino** laže
Beneški «Il Gazzettino» je v sredo 

posvetil precej prostora našem listu- 
Med drugim je objavil povsem izmi
šljene stvari. Žal, danes nimamo do
volj prostora, da bi članek omenjenega 
lista v celoti objavili ter tako dali mož- \ 
nost našim bravcem, da bi si sami 
ustvarili sodbo o njem. Če ne bi poz-\ 
nali nakan nekaterih «politikov», bi \ 
si lahko predstavljali, da je tako pt- 
sarjenje posledica slabega obvladanja \ 
slovenščine, toda ker jih poznano, sino, 
prepričani, da gre za zlonamernost.

ooooooooooooooooooOooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo

Na svoji zadnji seji je tržaški po
krajinski svet razpravljal med dru
gim tudi o odobritvi prispevka usta
novi «Ente Rinascita Agricola». Slo
venska svetovavca Gombač (KPI) 
in inž. Pečenko (NSZ) sta ob tej 
priliki v svojih intervencijah pou
darila, da omenjena ustanova ni 
nikdar upoštevala problemov slo
venskih kmetov — in teh je v trža
ški pokrajini okrog 90% — in ni to
rej izdajala svoje revije tudi v slo
venščini, kar bi bilo potrebno in pra 
vično. Isto velja tudi za kmetijske 
strokovne tečaje.

Predsednik pokrajinskega sveta in 
odbornik za kmetijstvo sta skušala 
zadevo minimizirati. Trdila sta, da 
je vprašanje tiskanja revije in pri
rejanja tečajev v slovenščini samo 
formalnega značaja. Ustanovo sta 
skušala opravičevati s tem, da sta 
zatrjevala, da ni imela denarja na 
razpolago za publikacije in tečaje v 
slovenščini. Svetovavci MSI in PLI 
pa so odkrito izjavili, da bi bilo ab
surdno zahtevati publikacije v slo
venščini, ker kmetje itak dobro ra

zumejo italijanščino. Tudi s tem so 
svetovavci teh dveh skupin še en
krat dokazali, da se trmasto drže 
starega gesla: «qui si parla solo ita
liano».

Po diskusiji je bilo glasovanje- 
Svetovavci KPI in NSZ so glaso
vali proti podelitvi omenjenega pri
spevka, svetovavec PSI pa se je gla
sovanja vzdržal.

DELO 
glasilo KPI

za slovensko narodno manjšino 
Izhaja vsak petek 

Urejuje uredniški odbor 
Politični direktor: Marija Ber- 
netič - Odgovorni urednik: An
ton Mirko Kapelj - Uredništvo 
in uprava: Trst, ul. Capitolina 3, 

telef. 44-046/44-047.
Tiska: Tipografia Riva - Trst 

ul. Torrebianca 12. 
Celoletna naročnina 1300 lir, pol

letna 700 lir.
Cena oglasov po dogovoru


